
Altres activitats
Orquídies de les Guilleries

Activitats

[Esquerra] 
Pere Espinet, Judit Rovira 
i Jordi Rutllant durant la 
presentació de la xerrada  
a Sant Hilari Sacalm 

[Dreta]
Instant de la passejada per  
la vora del Llobregat

Passejada botànica pel Llobregat a Molins de Rei
El passat 22 d’octubre de 2023 vaig conduir una passejada botànica pel riu Llo-
bregat a Molins de Rei. La sortida era amb el Grup Local del Barcelonès i el Baix 
Llobregat de l’entitat Flora Catalana. L’objectiu de la passejada era conèixer la 
flora de la riba del Llobregat.

Vora el riu, vàrem veure moltes espècies. Cal destacar els tamarius (Tama
rix gallica) i àlbers (Populus alba) junt amb algun salze (Salix sp.). Vora el camí 
vàrem localitzar nombroses plantes ruderals, moltes d’elles exòtiques. L’estre-
lla de la sortida va ser l’Artemisia annua, una planta amb principis actius anti-
palúdics, utilitzada contra la malaria. També vàrem veure el tòxic i psicoactiu 
estramoni Datura stramonium junt amb una Verbena litoralis que és considerada 
espècie invasora. 

Una passejada botànica molt agradable. El 14 de gener condueixo una altra 
sortida botànica, aquest cop a Sant Boi de Llobregat. Us podeu inscriure aquí: 
https://forms.gle/mdSA5WJQodkmxysPA

22 d’octubre de 2023 
Text d’Alfred Bellés

El passat 14 d’octubre, i en el marc dels actes de les Fira de Les Guilleries, em 
van convidar a fer una xerrada sobre les Orquídies de les Guilleries. L’acte es va 
desenvolupar en la sala noble de l’edifici de la Cooperativa. El van presentar l’Al-
calde de Sant Hilari, Jordi Rutllant, i la Regidora de medi ambient Judit Rovira. 
Hi va haver una bona assistència de públic, que va emplenar tota la sala.

Fa temps que el GOC col·labora amb l’Ajuntament de Sant Hilari Sacalm. El 
2019 vàrem participar en el treball Estudi del Medi Natural de Sant Hilari, que 
va dur a terme la Fundació Emy: un projecte d’avaluació del medi natural i pro-
posta d’actuacions per a la conservació de la fauna, la flora i el paisatge. 

L’aportació del GOC va ser una proposta de conservació d’uns pocs nuclis 
d’orquídies presents al Pla de les Arenes. Allà es troben poblacions de Dac
tylorhiza majalis i Anacamptis laxiflora que, darrerament i degut al canvi d’usos 
dels prats de dall, es veuen abocades a la desaparició si no es duen a terme 
algunes accions de protecció. 

L’Ajuntament va presentar el 2022 un projecte d’accions de protecció davant 
un concurs de la Diputació de Girona però va ser rebutjat.

De tota manera, amb la col·laboració de la tècnica de medi ambient de l’Ajun-
tament Montse Vila, hem continuat treballant contactant amb els propietaris 
dels terrenys per poder preservar aquests petits espais encara que, de moment, 
no podem dir que la resposta hagi estat favorable, en general.

14 d’octubre de 2023 
Text de Pere Espinet
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